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SMYSLŮ PLNÁ KOMENDA
... týden předškoláků
ČTĚTE NA STRANĚ 1

POZNÁVACÍ ZÁJEZD DO
OSVĚTIMI A VĚLIČKY
... nápor na emoce
ČTĚTE NA STRANĚ 2

ÚVODNÍK
Milí čtenáři a čtenářky,
máte před sebou další vydání
našeho časopisu, v němž najdete
něco málo k Týdnu předškoláků,
jenž byl letos zaměřený
na smysly. 6. Asi v únoru
prohlédla letiště jinak než
z pohledu pasažéra a osmáci
s deváťáky vyrazili na exkurzi
do Osvětimi a Věličky. Dále se
dočtete o tom, jak udržet sníh
při 16 stupních i o fenoménu
jménem Ester Ledecká.
Masopustní veselí bylo všude
kolem nás, tak jsme zjistili jak
vlastně vzniklo. A máme pro vás
i pár užitečných rad, jak
na podvodné SMS.
Redakce   

Smyslů plná Komenda

foto: Veronika Štěpánová

zaměřené na jeden ze smyslů
a pomocí nich děti plnily různé
úkoly, například poznávání
původce zvuku, rozlišování
surovin podle čichu a nebo taky
hledání nesmyslů. Soutěže
bavily nejen děti ze školek, ale
taky nás, co jsme se
na organizaci podíleli.
Předškoláci si odnesli spoustu
zážitků i nových zkušeností
a dárečků. Byla to strašně super
akce a všichni se už moc těšíme
na Den otevřených dveří 18.
března.
 
Hanka Kusá

V průběhu čtyř odpolední
v týdnu od 17.2. do 20.2. se
na naší škole konal program
pro předškoláky. Uvítali jsme

sedm novojičínských školek
a také školku z Bludovic. Tento
rok bylo téma smysly a také
nesmysly. Každé stanoviště bylo

Sníh při 16 stupních Celsia?

foto: https://www.biathlonnmnm.cz/

O víkendu se jely závody
Světového poháru v biatlonu
v Novém Městě na Moravě.
A jestli vás zajímá, jak je možné,
že byl dostatek sněhu
pro závodníky, když teploměr
ukazoval 16 stupňů? Bylo to
díky umělému sněhu a dobré
přípravě pořadatelů. Vedle solení

tratě pomáhá i zásobník umělého
sněhu. Ten je blízko areálu
od roku 2016 a má velikost
fotbalového hřiště. Pod izolační
vrstvou štěpky je v něm sněhu
na tři roky.
 
Marek Hromádka a Patrik
Geryk
 
Zdroj:
https://zdarsky.denik.cz/zpra
vy_region/svetovy-pohar-biatl
on-2025-nmnm-pocasi-vysoke-te
ploty-umely-snih-podminky.htm
l

Valentýn

foto: Hana Šmídová

14. únor bývá neodmyslitelně
spojován se svátkem sv.
Valentýna, takže ani my jsme
nemohli zůstat pozadu.
Žákovský parlament pro děti
od 5. do 9. ročníku uspořádal už
tradiční Valentýnskou poštu
a ukázalo se, že svět snad ještě
není ztracen, protože množství
Valentýnek předčilo předešlé
roky. Tolik lásky a náklonnosti
je mezi dětmi, že naši Amorci
měli plné ruce práce, aby se
všechny dostaly ke svým
adresátům.

Exkurze na Letiště Leoše Janáčka

foto: Iveta Grygarová

přímo na letiště. Na místě nás
čekala paní průvodkyně, která
nám představila, jak to na letišti
funguje. Řekla nám, co si
do letadla nesmíme brát - např:
velké balení vody, ostré
předměty, výbušné látky
a zbraně.
Ukázala nám zabavené věci,
které lidi pašovali
v zavazadlech. Byla tam hlava
krokodýla, exotičtí motýli, obří
mušle, dlouhá hadí kůže,
kabelka z krokodýla a mnoho
dalších věcí.
Potom jsme šli
přes bezpečnostní kontrolu a ten,
kdo měl v pouzdře nůžky
nebo něco nebezpečného, musel

to odevzdat.
Jeden z nás byl testován
speciálním papírkem
na výbušniny. Test naštěstí
dopadl dobře????
Dále nás čekala hasičská
základna, která je součástí
letiště. To se líbilo hlavně
klukům, protože viděli různá
hasičská auta a scénu jako
ve filmu, když hasiči předváděli
ukázku akce, jak jedou po hodně
vysoké tyči dolů do garáže.
Čas nám rychle utekl a čekal nás
návrat do školy. Výlet jsme si
moc užili a zjistili jsme, jaké je
to pracovat na letišti.
 
Darja Matuschková

Dne 6.2 2025 dostala třída 6.A
možnost podívat se na letiště

v Mošnově. Odjeli jsme
autobusem z Nového Jičína
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Poznávací zájezd do Osvětimi a Věličky

foto: Iveta Žemličková

okruh skončil, vraceli jsme se
všichni neveselí k autobusu. Ten
nás zavezl na Auschwitz II. -
Birkenau. Ten byl větší a ještě
horší, ale byl zničený. Zůstalo
tam pouze pár budov,
protože ostatní budovy
a plynové komory Němci ke
konci války zničili. Řekli nám,
že všechny budovy postavili
vězni, což bylo strašné,
protože těch budov tam bylo
opravdu hodně. Celá historie
obou táborů je popsaná v níže
přiložených papírech. Poté co
nám tento okruh vzal dech, jsme
nastoupili do autobusu a vyjeli
směr Solné doly Vělička, které
jsou staré cca 700 let. Cesta
měla trvat hodinu, ale byl hustý
a silný provoz, takže jsme jeli
přes hodinu a půl.
Do Věličky jsme dorazili kolem
14:30. Prohlídka nám začínala
takřka okamžitě. Stejně jako
v Osvětimi jsme byli rozdělení
na 2 skupiny. Nejprve jsme sešli
přes 300 schodů do dolů. Ty se
rozprostírají v hloubce od 90m
do 130m. Bylo tam hodně

místností s kapličkami
a sochami ze soli.
Mezi místnostmi byly další
sochy nebo dokonce zatopené
části. Všechno tam bylo ze soli
nebo dřeva!!! Místnosti byly
podepřeny dřevěnými trámy,
které zpevňuje zkrystalizovaná
sůl. V jedné z těch místností se
konaly i svatby a oslavy.
O kousek dál byl obchod
s občerstvením a suvenýry.
Na konci nekonečných chodeb
byl výtah, který nás vyvezl
nahoru. Tyto solné doly nám
vyčistily hlavu po Osvětimi.
Okolo 17:00 hodin jsme sedli
do autobusu a vyrazili zpět
do Nového Jičína. Cestou jsme
míjeli Energylandiu (což je
největší zábavní park v Polsku)
a letiště Krakow. V Ostravě jsme
se rozloučili s paní průvodkyní
a jeli dál a zpět ke škole jsme
dorazili okolo 20:00 hod.
Všem paním učitelkám
děkujeme za hluboký zážitek
a zajímavý výlet.
 
Vít Šíma 

V pátek 7.3. jsme se my osmáci
a deváťáci vydali na exkurzi
do Osvětimi a Věličky. Počasí
nám mělo přát a také přálo.
V 6:30 byl sraz před školou,
kolem 6:40 přijel autobus a za
deset minut jsme odjížděli směr
Osvětim. V Ostravě k nám
přistoupila naše paní
průvodkyně a hned nám začala
říkat základní info o plánu
výletu a Osvětimi. Kolem 9:30
jsme přijeli na parkoviště
bývalého koncentračního tábora

Auschwitz I. Tam nám paní
učitelky rozdaly vstupenky
a rozdělily nás na dvě skupiny.
V 9:50 nám začínala prohlídka
se slovensky hovořící
průvodkyní. Než jsme se vydali
na samotný poznávací okruh,
museli nás zkontrolovat jako
na letišti. Okruh byl děsuplný.
V určitých budovách byly různé
osobní věci jako např. boty,
vlasy, kufry,.... Dokonce jsme
vstoupili i do plynové komory,
která byla drsná. Jakmile nám

Fenomén Ester Ledecká

foto: https://www.olympijskytym.cz/ath
lete/ester-ledecka

Jako každý rok, tak i letošní

zimní sezonu, zaznamenala naše
česká lyžařka a snowboardistka
na světovém poháru v lyžování
velké úspěchy. Ledecká čelila
velice zkušené konkurenci, ale
i přesto si vybojovala krásná
umístění. V desítce nejlepších
závodnic byla jen párkrát, ale
i to je pro českou lyžařku velký
úspěch. Hned v lednu 2025 byla
na 3. místě (St. Anton

Rakousko) a na 8. místě (Cortina
D´Ampezzo Itálie) v ženském
Downhillu a jednou 11.
(Garmisch-Partenkirchen
Německo). V únoru se umístila
na 7. místě v Super G a na
krásném 3. místě v Downhillu
v rakouském Saalbachu. Také
v Norsku (Kvitfjell) byla na 9.
a 12. místě v disciplíně
Downhill a na 6. místě v Super

G. Ve Světovém poháru i nadále
Ledecká pokračuje ve sbírání
bodů do celkového pořadí,
přičemž její výsledky potvrzují
její příslušnost k absolutní
světové špičce.
Anna Koutná
 
Zdroje: FIS | Ester LEDECKA -
Athlete Biography - Alpine
Skiing

MASOPUST
Masopust je slavnostní období
mezi Vánocemi a postní dobou.
Lidově se mu říká fašank,
končiny nebo jen obecně
karneval. Jak už napovídá český
název: „masopust“ vychází
ze smyslu slov opuštění masa,
stejně tak slovo „karneval“,
které pochází nejspíš z italského
„carne levare“, dát pryč
maso.Přípravou na masopust býval
čtvrtek před masopustní nedělí,
nazývaný „tučný čtvrtek“ či
„tučňák“. V tento den měl
člověk jíst a pít co nejvíce, aby
byl celý rok při síle. Počátek
nastává po svátku Tří králů (6.
ledna), má pevné datum, jeho
konec na Popeleční středu je
závislý na datu Velikonoc
a končí tak v rozmezí
od poloviny února do počátku
března. Masopustní zvyky mají
zřejmě původ

foto: https://devet-zivotu.cz/

vyskočila do výšky, tím vyšší
mělo být obilí na poli.
Poslední tři dny, tedy
o masopustní neděli, v pondělí
a úterý se konají různé rituální
úkony, průvod masek, scénické
výstupy a končí taneční
zábavou. Často bývá spojený se
zabijačkou, ze které se dává
výslužka.
 
Sofia Mirafuentes a Helena
Pavelková
 
Zdroj:
https://edu.ceskatelevize.cz/
video/2884-svetove-dedictvi-u
nesco-masopust
https://zahratka.cz/01/masopu
stni-tradice/

v předkřesťanských slovanských
oslavách konce zimy. Podobně
se slaví i v jiných slovanských
zemích a figurují v něm
i některé podobné postavy jako
v českém masopustu, například
kobyla nebo medvěd. 
Masopustní neděle se obvykle
nesla ve znamení tance a hudby,
v některých oblastech si ženy

pořádaly své vlastní slavnosti
označované jako jalové hody.
Masopustní pondělí bylo
ve znamení tzv. mužovských
bálů (nesměli na ně svobodní
mládenci ani děvčata, pouze
ženatí a vdané). Jedním
ze zvyků, které se na nich
dodržovaly, bylo skákání
do výšky. Čím výše selka
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TRAPAS NEPŘEŽIJU!
5. března vyrazil celý druhý
stupeň do Beskydského divadla
na divadelní představení ,,Trapas
nepřežiju,, .
Vycházelo se zhruba v 10:30
a divadelní představení začínalo
v 11:00 a trvalo cca hodinu
a patnáct minut.
Divadelní představení bylo
o Etiketě a jak se správně
chovat. Hráli zde Michaela
Dolinová a Petr Komínek.
Petr se jmenoval Karel Louda
a u Michaely nebylo přesně
řečeno, jak se jmenuje.
Karel byl kluk, co se přestěhoval
z Brna do Nového Jičína -
nebo nějakého jiného města -
kvůli rodičům.
Byl smutný, protože nejhorší
pro něho bylo, že se zase musí
seznamovat s novými lidmi
a kamarády. Neví, jak na to,
proto osloví poradnu, odkud mu
pošlou „nápovědu“ Michaelu.
Michaela (můžeme jí říkat
babička) mu vždy radila, jak
správně podat ruku, kdy dát ženě
přednost, jak se správně chovat
ve společnosti, v kině, na rautu
atd.
Nejvtipnější na tom bylo, že
jsem se dostal jako dobrovolník

ještě s mým spolužákem
Gabrielem na pódium a mohli
jsme si zahrát, jak se chovat
v kině.
Celé představení bylo pojaté
moderně, herci používali
hovorovou řeč a dobré bylo, že
jsem se dozvěděl nové věci
o etiketě, i když jsem jich dost
věděl.
Bavilo mě to hodně
a představení bych vřele
doporučil!
 
Viktor Gróf

foto: Barbora Hajdová

Ponožkový den - Den Downova syndromu 
21. březen
Ponožkový den: Malé gesto
s velkým významem
Každý rok, 21. března slavíme
Ponožkový den, mezinárodní
den na podporu lidí
s Downovým syndromem. Tento
den byl vybrán symbolicky,
protože právě trizomie 21. je
příčinou tohoto genetického
onemocnění.
Lidé si na Ponožkový den
obouvají dvě odlišné ponožky
jako symbol odlišnosti, ale
zároveň i jedinečnosti každého
člověka. Cílem je zvýšit
povědomí o Downově
syndromu.
 

Co je to Downův
syndrom? 
Downův syndrom je genetická
odchylka, při které má člověk
o jeden chromozom navíc. Místo
obvyklých 46 chromozomů má
47. Tento extra chromozom
ovlivňuje vývoj těla i mozku.
Lidé s Downovým syndromem
mohou mít některé typické rysy
– například šikmější oči, menší
postavu nebo pomalejší učení,

povahově jsou kamarádští,
usměvaví a hodně citliví. Každý
je ale jiný.
Downův syndrom není nemoc,
ale stav, se kterým se člověk
narodí a který ho provází celý
život.
 

Proč zrovna ponožkový
den? 
Název Ponožkový den souvisí se
symbolem nošením dvou
odlišných ponožek. Tento
symbol vznikl proto, že
chromozomy pod mikroskopem
připomínají právě ponožky.
 
Anna Vidomusová
 

PŘIJĎTE I VY
DO ŠKOLY V TENTO
DEN S VESELÝMI
PONOŽKAMI!!! 

foto: https://www.skolalhotauvsetina.cz/


